

VISIBLE ENFORCEMENT DALAM AKTIVITI PENGUATKUASAAN HUTAN DI SEMENANJUNG MALAYSIA: ISU, CABARAN DAN HALATUJU

Mohamed Zin Y.¹, Mohd Ridzuwan E.², Mohd Rahim R.², Ramli M.², Amsari M.¹, Halimatul Saadiah, M. D.¹, Agkillah M.¹

¹*Jabatan Perhutanan Semenanjung Malaysia, W.P Kuala Lumpur (MALAYSIA)*

²*Jabatan Perhutanan Negeri Perak, Perak (MALAYSIA)*

E-mel: amsari@forestry.gov.my

Abstrak

Jabatan Perhutanan Semenanjung Malaysia (JPSM) adalah sebuah agensi kerajaan yang dipertanggungjawabkan untuk mentadbir dan mengurus sumber hutan khususnya di dalam Hutan Simpanan Kekal (HSK) di Semenanjung Malaysia berkonsepkan Pengurusan Hutan Secara Berkekalan (PHSB) [*Sustainable Forest Management (SFM)*]. Ke arah itu, aspek penguatkuasaan hutan memainkan peranan yang amat penting dalam memastikan pelaksanaan PHSB di Semenanjung Malaysia tercapai di samping dapat mengekalkan kelestarian sumber hutan khususnya dalam kawasan HSK. Tindakan penguatkuasaan ini diambil selaras dengan Akta Perhutanan Negara 1984 (Akta 313), Enakmen Industri Berasas Kayu (EIBK) dan Akta Perdagangan Antarabangsa Mengenai Spesies Terancam 2008 (Akta 686). Pelaksanaan konsep *Visible Enforcement* oleh JPSM telah dimantapkan sejak tahun 2017 sehingga kini. Pelbagai kaedah penguatkuasaan seperti Sekatan Jalan Raya (SJR), pemantauan kawasan berhutan melalui darat, air dan udara di Tanah Kerajaan, Tanah Milik serta HSK telah dilaksanakan oleh JPSM. JPSM juga telah menubuhkan pasukan JPSM Elite Team (JET) dalam memperkasakan pelaksanaan penguatkuasaan dan pemantauan hutan serta turut mempergiatkan pelaksanaan operasi-operasi bersepadu bersama agensi penguatkuasaan yang lain. Antara halatuju untuk memperkukuhkan penguatkuasaan perhutanan adalah melalui pengukuhan semula organisasi, meningkatkan penggunaan teknologi terkini dalam aspek penguatkuasaan hutan, memantapkan perundangan perhutanan sedia ada, pemantapan penguatkuasaan bersepadu antara agensi-agensi penguatkuasaan lain dan peningkatan modal insan.

Keywords: *Visible Enforcement*, Penguatkuasaan Hutan, Pengurusan Hutan Secara Berkekalan (PHSB), Penguatkuasaan Bersepadu